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 الثانوية العامة المصرية استراتيجية مقترحة لتأهيل المدارس

 مؤشرات  في ضوء الدوليالمعتمدة محلياً للحصول على الاعتماد 

  (CITA) الجودة ومعايير
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 من الباحث  

 المتولً مخٌمر مصطفً إبراهٌم
 

 للحصول على درجة دكتوراه الفلسفة فً التربٌة
  تخطٌط تربوي -تخصص أصول تربٌة
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  جامعة دمٌاط كلٌة التربٌة ــ                                      جامعة دمٌاط   كلٌة التربٌة ــ      
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 التربوية الساحة العالمي بدأ يغزو مدخل المعايير  في سياق العولمة وانتشار التنافس المعياري :مقدمة
عالمياً وعربياً, فأثر ذلك عمي التعميم وفرض عمي النظم التربوية التحدي وتبني شعار التعميم والعمم 

 المتميزين تحقيقاً لمعايير الجودة والاعتماد الدولي لمخرجاتها.  
 د مشكمة الدراسة في التساؤل الرئيس التالـــــي:بناءً عمي ما سبق يمكن تحدي :مشكمة الدراسة 
المعتمدة محمياً لمحصول عمى الاعتماد الدولي  الثانوية العامة المصرية رسامدال ما استراتيجية تأهيل  

 ؟((CITAمعايير الجودة الدولية في ضوء مؤشرات 
 التالية: ةويتفرع عن هذا السؤال الأسئمة الفرعي     
 ؟  المصريةالعامة تأهيل واعتماد المدارس الثانوية الإطار الفكري والفمسفي ل ما -1
 ؟   الثانوي العام الاطار الفكري والفلسفي لوعايير الجودة والاعتواد الذولي في التعلينما  -2
 ؟ النظري لاستخذام الاستراتيجية في الوذارس الثانوية العاهة الإطار ما -3
 ؟ لمدرسة الثانوية العامةعتماد الا ة الداخمية والخارجيةتحميل البيئما واقع  -4
  المحمية؟غير الموجودة في مؤشرات معايير  (CITA)الاعتماد الدولي معايير مؤشراتما  -5

   ؟(CITA)تأهيل المدارس الثانوية العامة للاعتمادي الدوليل التنفيذية ستراتيجيةلااما  -6

               :هدف الدراسة 
هو وضع استراتيجية لتأهيل المدارس الثانوية العامة  تسعى الدراسة الحالية إلي تحقيق هدف أساسي     

 ( الدولية.   (CITAالمصرية المعتمدة محمياً لمحصول عمى معايير الجودة الاعتماد من هيئة 
 إلي تقديم رؤية شاممة تفصيمية لمراحل وخطوات تأهيل المدراس للاعتماد الدولي,  الدراسة: توصمت

وانتهت إلي وضع متطمبات تطبيق مؤشرات معايير الجودة والاعتماد الدولي من هيئة السيتا 
CITA))لتأهيل المدارس الثانوية العامة المصرية المعتمدة  , من خلال الاستراتيجية التي وضعتها
, وتوصمت الدراسة إلي عدة ( الدولية(CITAصول عمى معايير الجودة الاعتماد من هيئة محمياً لمح

 نتائج أهمها:
أسفر تحميل البيئة الداخمية والخارجية لممدرسة الثانوية عن وجود القميل من نقاط القوة والفرص  -1

 دة الدولية المتاحة في مقابل الكثير من نقاط الضعف والتحديات التي تعوق تطبيق معايير الجو 
بمؤشرات المعايير  ((CITAعدم وجود ثلاثون مؤشراً من مؤشرات المعايير الدولية لهيئة السيتا  -2  

 المحمية لمهيئة القومية المصرية لضمان جودة واعتماد التعميم.
 وتمثمت في المدارس الثانوية,( (CITAتحديد متطمبات تطبيق مؤشرات المعايير الدولية لهيئة السيتا -2

دارية, ومادية, وبشرية, وفنية.      في متطمبات تشريعية, وا 
 وضعت الدراسة استراتيجية لتأهيل المدارس الثانوية المعتمدة محمياً لمحصول عمي الاعتماد الدولي  -3

 (. (CITAالسيتا من هيئة 
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Summary 



The Aim of the Study: 

     The study seeks to achieve one main aim "goal" is to set a strategy to qualify 

the Egyptian secondary schoolaccredited natimaty to get the standards  of 

quality and accreditation from (CITA). 

Study Methodology: 

     This study depend on mixing between the comparative research method and 

system analysis method in some sides. The study also used one 0f the techniques 

of Strategic Planning, "Environmental Analysis Technique (SWOT  Analysis)". 

Results of the Study:  

The study reached presenting a total over view to the stodges and steps of 

qualifying schools for international accreditation. It ended at setting the 

acquirements of applying the international accreditation and quality indicators 

and standards from (CITA) through the strategy  that it set  the study reached 

many out comes such as: 

          1-Analysing the external and internal environment of the secondary   

Schools found that there are a little of strength and opportunity given 

on the contrary the ear  a lot of  weaknesses and challenges that stops 

applying the international quality  standards. 

        2- There aren
,
t thirty indicators of the CITA indicators. 

        3- The needs of applying "CITA" international standards indicators such 

              as legal needs, managing needs, financial, human, techniqual needs. 

       4-The Study sets a strategy to qualify the secondary Schools Accredited 

           nationally to get the international accreditation from "CITA". 

Study Recommendations: 

    In the light of reaching the results of the study, Aman can present some 

recommendations. That the researcher hopes to participate in developing the 

Egyptian education, generally, and secondary education, specially, suchas: 

       1-Getting the benefit of qualifying secondary schools strategy to get "CITA"   

              standards that the study had set to develop the General secondary  

              school. 

       2- The must of presenting the needs of applying the international Standards,  

                 and making the school ready to this. 

       3- Doing a lawful changes in laws, and decisions that organize work in the 

                 secondary schools. 

      4- Re-engineering the secondary school department to go side with local  

                environment and international standards. 

       5- Changing the secondary school curriculum to suit the needs of  

                 technological, scientific progress age. 

      6- Applying the self -management in the secondary schools with visiting 

                 and questioning.  

 


